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i w przysz³o�ci bêdzie postrzega³o. Takie
ocenianie malca prowadzi do komplek-
sów, odbiera wiarê w siebie, podcina
skrzyd³a. Z czasem przed ka¿dym ¿y-
ciowym wezwaniem bêdzie siê podda-
waæ i wmawiaæ sobie: �po co próbo-
waæ, skoro na pewno i tak siê to nie
uda, nie nadajê siê do tego...�
Niezwykle czêsto stosujemy w sto-

sunku do dziecka porównanie, stawia-
j¹c maluchowi kogo� za wzór b¹d� zmu-
szamy, by samo porównywa³o siê
z rówie�nikami: �popatrz na Olê, ona
uczy siê lepiej od ciebie�, �a jak¹ ocenê
dosta³y inne dzieci�. W ten sposób chce-
my zmobilizowaæ dziecko do do³o¿enia
wiêkszych starañ w tym, co robi. Jednak
ono nabiera przekonania, ¿e je�li nie
spe³ni tych oczekiwañ, to bêdziemy
z niego niezadowoleni. Dziecko bêdzie
staraæ siê byæ we wszystkim najlepsze,
by potwierdziæ w³asn¹ warto�æ. A po-
niewa¿ zawsze znajdzie siê kto�, kto
w czym� bêdzie lepszy, jest skazane na
ci¹g³e niezadowolenie i poczucie winy,
¿e nie jest tak dobre, jak chcieliby rodzice.
Mo¿e to te¿ prowadziæ do niezdrowej
rywalizacji z rówie�nikami, a nawet ro-
dzeñstwem, oraz do chêci �bycia gór¹�
za wszelk¹ cenê.
D³ugotrwa³e naprê¿enia, depryma-

cja potrzeby naszej ¿yczliwej uwagi, ak-
ceptacji, mi³o�ci, spe³nienia siê, uznania
mog¹ prowadziæ dziecko do powa¿nych
zaburzeñ w zachowaniu. Ka¿de dziecko
powinno czuæ siê kochane i akcepto-
wane bezwarunkowo. Tylko wtedy mo¿e
siebie postrzegaæ jako kogo� warto�cio-
wego. Ma wówczas podstawy do tego,
by czuæ siê bezpiecznie i cieszyæ siê ¿yciem.
Jak najczê�ciej rozmawiajmy z naszymi
pociechami. Poczuj¹ one wtedy, ¿e in-
teresujemy siê ich sprawami, nie baga-
telizujemy ich potrzeby mówienia. Do-
strzegajmy w naszym dziecku wysi³ki
i chwalmy je tak czêsto, jak to tylko
mo¿liwe. Ponadto je�li nauczymy siê
rozmawiaæ z dzieckiem we w³a�ciwy
sposób, to sprawimy, ¿e ³atwo poradzi
sobie z problemami ¿ycia oraz pewnie
i z wiar¹ wejdzie w doros³o�æ.

Ka¿demu z nas od czasu do czasu
�wypsnie siê� jaka� niemi³a uwaga pod
adresem dziecka. Jednak problem
pojawia siê wtedy, gdy padaj¹ one zbyt
czêsto. Wówczas dziecko dochodzi do
wniosku, ¿e co� z nim jest nie tak.
W jego g³owie tworz¹ siê najró¿niej-
sze blokady, które utrudniaj¹ jego rozwój,
wp³ywaj¹ na dalsze ¿ycie i postawy.
Najbardziej krzywdz¹ce i wywiera-
j¹ce ogromne piêtno w psychice dziecka
jest stwierdzenie: �ju¿ ciê nie kocham,

id� sobie, jak bêdziesz taki
niedobry oddam ciê

komu� innemu�,
itp. Wtedy malec
zaczyna siê czuæ
niewart mi³o�ci,
pojawia siê lêk
przed odrzuceniem,
który mo¿e mu
towarzyszyæ w do-
ros³ym ¿yciu (np.
chorobliwa zazdro�æ).
Zdarza siê nieraz, ¿e

nie mamy dla dziecka czasu,
gdy przychodzi z problemem. Mówi-
my wtedy: �nie zawracaj mi g³owy,
id� siê pobaw...� Po takim odpêdzeniu
dziecko czuje siê odtr¹cone, niechcia-
ne, zawiedzione, zamyka siê w sobie,
t³umi swoje emocje. Je�li wiele razy
zostanie przez nas tak potraktowane,
straci ochotê do mówienia o swoich
problemach, co w konsekwencji mo¿e
w pó�niejszym ¿yciu skoñczyæ siê siê-
gniêciem po ró¿nego rodzaju u¿ywki
lub z³e towarzystwo.
Nierzadko zdarza siê nam te¿ kry-

tykowaæ swojego malca. Krytyczne epitety
w rodzaju: �ale z ciebie niezdara, my�l
co robisz, jeste� g³upi, nic z ciebie nie
wyro�nie�, itp. odbijaj¹ siê negatywnie
na dziecku. Maj¹ ogromny wp³yw na
to, w jaki sposób ono siebie postrzega

Dzieci bardziej ni¿ inni potrzebuj¹
mieæ pewno�æ, ¿e s¹ kochane przez tych,
którzy mówi¹, ¿e je kochaj¹

Michel Quoist

Oto, co do nas mówiono najczê�ciej,
gdy byli�my dzieæmi: �stój prosto, nie
ruszaj siê, b¹d� cicho, po�piesz siê, nie
dotykaj, uwa¿aj, zjedz wszystko, nie mów
tyle, powtórz, co ci powiedzia³em, po-
wiedz przepraszam, przywitaj siê, choæ
tutaj, nie chod� za mn¹ bez przerwy,
id� siê pobawiæ, nie przeszka-
dzaj, nie biegaj, uwa¿aj, to twoja
wina, nigdy nie uwa¿asz,
jeste� za ma³y, sam to zro-
biê, po³ó¿ siê spaæ, mam
du¿o roboty, pobaw siê sam,
ubierz siê, bo siê przeziê-
bisz, nie wychod� na s³oñce,
nie mówi siê z pe³nymi
ustami...�
A oto co chcieliby�my,

by do nas mówiono, gdy by-
li�my dzieæmi: �kocham ciê,
jeste� piêkny, jeste�my szczê�liwi, ¿e
ciê mamy, porozmawiajmy trochê, znaj-
dziemy trochê czasu tylko dla ciebie,
jak siê czujesz?, jeste� smutny, boisz siê,
jeste� wspania³y, jeste� wra¿liwy, po-
wiedz mi, co czujesz, lubiê, kiedy siê
�miejesz, lubiê, kiedy mi pomagasz, co
ciê martwi, co ciê zdenerwowa³o, ufam
ci, powiedz mi wszystko, s³ucham ciê,
chcê ciê wys³uchaæ, kocham ciê ta-
kim, jaki jeste�, powiedz mi, je�li nie
mam racji...� (Bruno Ferrero)
Wraz z poczêciem dziecka zaci¹-

gamy wobec niego d³ug wiêkszy ni¿
jeste�my to sobie w stanie wyobraziæ.
Wszystkie maluchy przychodz¹ do nas
z biletami wstêpu do ¿ycia i mówi¹
nam: �Przywo³a³e� mnie tutaj, wiêc jestem.
Co mi dasz?� W wiêkszo�ci tak roz-
poczyna siê ka¿de zadanie wychowawcze.
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